



身体圆度指数、内脏脂肪指数及内脏脂肪代谢评分在预测新发房颤中的作用：一项基于英国生物银行队列的研究

郑毅, 刘磊, 郑新宇, 刘彤, 李小平

引用本文：

郑毅, 刘磊, 郑新宇, 等. 身体圆度指数、内脏脂肪指数及内脏脂肪代谢评分在预测新发房颤中的作用：一项基于英国生物银行队列的研究[J]. 中国临床医学, 2025, 32(4): 720-722.

ZHENG Y, LIU L, ZHENG X Y, et al. Body roundness index, visceral adiposity index, and metabolic score for visceral fat in predicting new-onset atrial fibrillation: a UK Biobank cohort study[J]. Chin J Clin Med, 2025, 32(4): 720-722.

在线阅读 View online: <https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2025.20250608>

您可能感兴趣的其他文章

Articles you may be interested in

[内脏脂肪指数与冠状动脉慢血流相关性分析](#)

Correlation analysis between coronary slow flow and visceral adiposity index

中国临床医学. 2023, 30(5): 819-824 <https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2023.20230538>

[超声心动图及二维斑点追踪评估心房颤动对左心房形态及功能的影响](#)

Using echocardiography and two-dimensional speckle tracking to evaluate the influence of atrial fibrillation on the shape and function of the left atrium

中国临床医学. 2021, 28(3): 402-407 <https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2021.20210519>

[体外电复律治疗房颤对植入左心耳封堵器患者的影响](#)

Effect of external cardioversion on atrial fibrillation in patients with left atrial appendage occluder

中国临床医学. 2020, 27(6): 950-953 <https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2020.20202032>

[基于单中心的乳腺癌合并心房颤动患病率调查](#)

A single-center study on the prevalence of atrial fibrillation in breast cancer patients

中国临床医学. 2021, 28(2): 169-172 <https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2021.20210306>

[预后营养指数和营养控制状态评分对老年重度创伤性脑损伤的预后预测价值](#)

Predictive value of prognostic nutritional index and controlling nutritional status score in the prognosis of elderly patients with severe traumatic brain injury

中国临床医学. 2023, 30(3): 490-494 <https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2023.20220310>

[钠离子通道1.8对急性心肌梗死后心房颤动发生的调控作用](#)

The regulation effect of $Na_V1.8$ channels on atrial fibrillation inducibility after acute myocardial infarction

中国临床医学. 2023, 30(2): 301-305 <https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2023.20221932>

DOI: 10.12025/j.issn.1008-6358.2025.20250608
CSTR: 32417.14.j.issn.1008-6358.2025.20250608

· 会议摘要 ·

身体圆度指数、内脏脂肪指数及内脏脂肪代谢评分在预测新发房颤中的作用：一项基于英国生物银行队列的研究



郑毅¹, 刘磊², 郑新宇¹, 刘彤¹, 李小平^{3*}

1. 天津医科大学第二医院心脏内科, 天津心脏病学研究所, 天津市心血管疾病分子功能重点实验室, 天津 300211
2. 遂市中心医院心内科, 遂宁 629099
3. 四川省医学科学院·四川省人民医院心血管内科, 心血管病研究所, 超声心脏电生理学与生物力学四川省重点实验室, 电子科技大学医学院, 成都 610072

[摘要] **目的** 探讨身体圆度指数 (body roundness index, BRI)、内脏脂肪指数 (visceral adiposity index, VAI) 和内脏脂肪代谢评分 (metabolic score for visceral fat, METS-VF) 与新发房颤 (atrial fibrillation, AF) 风险之间的纵向关联。**方法** 本研究纳入英国生物银行队列中基线时无 AF 或妊娠, 且完成了 BRI、VAI 和 METS-VF 第 1 次和第 2 次评估的参与者。采用 K 均值聚类分析对 BRI、VAI 和 METS-VF 的变化进行分类, 并计算累积肥胖指数。主要结局为新发 AF。采用 3 个 Cox 回归模型来研究 BRI、VAI 和 METS-VF 变化与新发 AF 发生风险之间的纵向关联。结果以风险比 (hazard ratio, HR) 及其相应的 95% 置信区间 (confidence interval, CI) 表示。采用限制性立方样条分析, 以评价基线/累积肥胖指数与新发 AF 之间的潜在非线性关联。使用 C 指数分析, 以评估 BRI、VAI 和 METS-VF 对新发 AF 的预测价值。根据年龄、性别、种族、吸烟状态、饮酒情况和身体活动进行亚组分析。采用多基因风险评分评估遗传易感性, 分析肥胖指数与遗传风险之间的潜在相互作用。采用单变量线性回归分析, 评估累积肥胖指数与磁共振成像和双能 X 射线吸收测量参数之间的关系, 包括内脏脂肪组织 (visceral adipose tissue, VAT) 体积、VAT 质量、躯干脂肪体积和躯干脂肪质量。进一步应用极端梯度提升 (XGBoost) 算法测量特征重要性, 以评估每个肥胖指数对成像参数的预测价值。进行孟德尔随机化分析, 调查躯干脂肪质量与 AF 之间的潜在因果关系。**结果** 共纳入 12 776 例参与者, 平均随访 9.60 年, 记录 761 例 (5.96%) 新发 AF 事件。根据肥胖指数的变化, 将参与者分为 4 类。在完全调整模型中, 与 BRI 第 1 类参与者相比, 第 3 类 ($HR=1.30$, 95%CI 1.04~1.63, $P=0.023$) 和第 4 类 ($HR=2.17$, 95%CI 1.61~2.93, $P<0.001$) 参与者新发 AF 的风险显著增加。与 METS-VF 第 1 类参与者相比, 第 4 类参与者新发 AF 的风险显著增加 ($HR=1.66$, 95%CI 1.15~2.39, $P=0.007$)。未观察到不同 VAI 类别与新发 AF 风险的关联。对于累积 BRI、VAI 和 METS-VF, 每增加 1 个标准差, 新发 AF 的完全调整 HR 分别为 1.23 (95%CI 1.13~1.35)、1.02 (95%CI 0.94~1.10) 和 1.23 (95%CI 1.12~1.35)。将累积肥胖指数 (BRI、VAI 和 METS-VF) 以四分位数分类 (以第一四分位数为参考), BRI ($HR=1.40$, 95%CI 1.10~1.79, $P=0.007$) 和 METS-VF ($HR=1.44$, 95%CI 1.13~1.83, $P=0.003$) 最高四分位数参与者新发 AF 风险均显著增加; 而在 VAI 中未观察到显著关联 ($HR=1.00$, 95%CI 0.81~1.23, $P=0.988$)。限制立方样条分析显示, 累积 BRI/基线/累积 VAI 以及基线/累积 METS-VF 与新发 AF 风险存在非线性关系 ($P_{\text{总体}}<0.05$, $P_{\text{非线性}}<0.05$)。在 C 指数分析中, BRI 对新发 AF 的预测性能最高, 其次是 METS-VF 和 VAI。亚组分析表明, 在 60 岁以下参与者中, METS-VF 与新发 AF 风险的关联更强 ($P_{\text{交互}}=0.008$)。按遗传风险分层的多基因风险评分分析显示, BRI 与遗传风险对新发 AF 存在协同效应, 随着 BRI 和遗传风险增加, 新发 AF 的总体风险增加。线性回归分析显示, 累积 BRI 与 VAT 体积、VAT 质量、躯干脂肪体积和躯干脂肪质量正相关。基于 XGBoost 算法的特征重要性图表明, 累积 BRI 对 VAT 体积、VAT 质量、躯干脂肪体积和躯干脂肪质量的预测价值最大。孟德尔随机化分析证实了躯干脂肪质量与 AF 之间存在显著的因果关系。**结论** BRI、METS-VF 和 VAI 与新发 AF 之间存在显著的非线性关联。较高的 BRI 和 METS-VF 与新发 AF 风险增加显著相关, 而 VAI 与新发 AF 风险无显著关联。BRI 与 VAT 和躯干脂肪正相关, 且在预测新发 AF 方面, 其性能优于 VAI 和 METS-VF。监测和管理 BRI 可能对 AF 的早期检测和干预具有重要意义。

[关键词] 身体圆度指数; 内脏脂肪指数; 内脏脂肪代谢评分; 房颤

[中图分类号] R 541.7 **[文献标志码]** B

Body roundness index, visceral adiposity index, and metabolic score for visceral fat in predicting new-onset atrial fibrillation: a UK Biobank cohort study

ZHENG Yi¹, LIU Lei², ZHENG Xinyu¹, LIU Tong¹, LI Xiaoping^{3*}

1. Department of Cardiology, the Second Hospital of Tianjin Medical University, Tianjin Institute of Cardiology, Tianjin Key Laboratory of Ionic-Molecular Function of Cardiovascular Disease, Tianjin 300211, China

2. Department of Cardiology, Suining Central Hospital, Suining 629099, Sichuan, China

3. Department of Cardiology, Institute of Cardiovascular Diseases, Ultrasound in Cardiac Electrophysiology and Biomechanics Key Laboratory of Sichuan Province, Sichuan Provincial People's Hospital, School of Medicine, University of Electronic Science and Technology of China, Chengdu 610072, Sichuan, China

[Abstract] **Objective** To explore the longitudinal associations of body roundness index (BRI), visceral adiposity index (VAI), and metabolic score for visceral fat (METS-VF) with the risk of new-onset atrial fibrillation (AF). **Methods** This study included participants from the UK Biobank who were free of AF or pregnancy at baseline and completed the first and second assessments of BRI, VAI, and METS-VF. The changes in BRI, VAI, and METS-VF were classified using K-means clustering analyses, and the cumulative adiposity indices were also calculated. The primary outcome was new-onset AF. Three Cox regression models were employed to investigate the longitudinal associations of the BRI, VAI, and METS-VF changes with the risk of incident new-onset AF. The results were presented as hazard ratios (HRs) and the corresponding 95% confidence intervals (CIs). Restricted cubic spline analyses were performed to explore potential non-linear associations between baseline or cumulative adiposity indices and the risk of new-onset AF. C-index analyses were conducted to evaluate the predictive value of BRI, VAI, and METS-VF for new-onset AF. Subgroup analyses were performed according to age, gender, race, smoking status, alcohol consumption, and physical activity. Polygenic risk scores were applied to account for genetic susceptibility and investigate potential interactions between adiposity indices and genetic risk. Univariate linear regression analyses were performed to evaluate the relationships of cumulative adiposity indices and magnetic resonance imaging and dual X-ray absorptiometry parameters, including visceral adipose tissue (VAT) volume, VAT mass, trunk fat volume, and trunk fat mass. We further applied the eXtreme Gradient Boosting (XGBoost) algorithm, with the feature importance being measured to evaluate the predictive value of each adiposity index for imaging parameters. Mendelian randomization analysis was further conducted to investigate the potential causal relationship between trunk fat mass and AF. **Results** A total of 12 776 participants were included. Over a median follow-up of 9.60 years, 761 (5.96%) new-onset AF events were recorded. Participants were divided into four classes based on the changes in adiposity indices. In the fully adjusted model, compared to participants in Class 1 of BRI, those in Class 3 (HR=1.30, 95%CI 1.04-1.63, $P=0.023$) and Class 4 (HR=2.17, 95%CI 1.61-2.93, $P<0.001$) were associated with significantly higher risks of new-onset AF. Regarding METS-VF, participants in Class 4 of METS-VF also demonstrated a significantly higher risk of new-onset AF compared to those in Class 1 (HR=1.66, 95%CI 1.15-2.39, $P=0.007$). However, no significant association was observed between different classes of VAI and the risk of new-onset AF. For every 1 standard deviation increase in cumulative BRI, VAI, and METS-VF, the fully adjusted HRs of new-onset AF were 1.23 (95%CI 1.13-1.35), 1.02 (95%CI 0.94-1.10), and 1.23 (95%CI 1.12-1.35), respectively. Cumulative adiposity indices (BRI, VAI, and METS-VF) were divided into quartiles. Using the first quartile as reference, participants in the highest quartiles of BRI (HR=1.40, 95%CI 1.10-1.79, $P=0.007$) and METS-VF (HR=1.44, 95%CI 1.13-1.83, $P=0.003$) both exerted a significantly higher risk of new-onset AF. Regarding VAI, no significant association was observed (HR=1.00, 95%CI 0.81-1.23, $P=0.988$). Restricted cubic spline analyses revealed non-linear relationships between cumulative BRI, baseline/cumulative VAI, and baseline/cumulative METS-VF with new-onset AF risk (all $P_{\text{overall}}<0.05$, $P_{\text{non-linear}}<0.05$). In the C-index analysis, BRI demonstrated the highest predictive performance for new-onset AF, followed by METS-VF and VAI. Subgroup analysis indicated a stronger association between METS-VF and the risk of new-onset AF amongst participants younger than 60 years ($P_{\text{interaction}}=0.008$). Polygenic risk score analysis stratified by genetic risk demonstrated a synergistic effect between BRI and genetic risk with new-onset AF, with the overall risk of new-onset AF increasing as both BRI and genetic risk increased. Linear regression analysis revealed a positive correlation between cumulative BRI with VAT volume, VAT mass, trunk fat volume, and trunk fat mass. The feature importance plot derived from the XGBoost algorithm indicated that cumulative BRI had the greatest predictive value on VAT volume, VAT mass, trunk fat volume, and trunk fat mass. Mendelian randomization analysis confirmed a significant causal relationship between trunk fat mass and AF. **Conclusions** There are significant non-linear associations between BRI, METS-VF, and VAI with new-onset AF. Higher BRI and METS-VF are significantly associated with a higher risk of new-onset AF, whereas no significant association is observed for the VAI. BRI exhibits a positive correlation with VAT and trunk fat, and

demonstrates superior performance in predicting new-onset AF compared to VAI and METS-VF. Monitoring and managing BRI may be important in the early detection and intervention of AF.

[Key Words] body roundness index; visceral adiposity index; metabolic score for visceral fat; atrial fibrillation

引用本文

郑毅, 刘磊, 郑新宇, 等. 身体圆度指数、内脏脂肪指数及内脏脂肪代谢评分在预测新发房颤中的作用: 一项基于英国生物银行队列的研究[J]. 中国临床医学, 2025, 32(4): 720-722.

ZHENG Y, LIU L, ZHENG X Y, et al. Body roundness index, visceral adiposity index, and metabolic score for visceral fat in predicting new-onset atrial fibrillation: a UK Biobank cohort study[J]. Chin J Clin Med, 2025, 32(4): 720-722. DOI: [10.12025/j.issn.1008-6358.2025.20250608](https://doi.org/10.12025/j.issn.1008-6358.2025.20250608)